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De vaste Commissie voor Onderwijs en Wetenschappen1 belast met
het voorbereidend onderzoek van dit wetsvoorstel, brengt als volgt
verslag uit van haar voorlopige bevindingen.

HOOFDSTUK I. ALGEMEEN

1 Samenstelling:
Leden: Hermes, (CDA), Beinema (CDA), Van
Leijenhorst (CDA), voorzitter, Niessen
(PvdA), Vacature VVD, Van der Vlies (SGP),
Franssen (VVD), Jorritsma-Lebbink (VVD),
Janmaat-Abee (CDA), Leijnse (PvdA), Nuis
(D66). De Cloe (PvdA), Lilipaly (PvdA), Van
Gelder (PvdA), Frissen (CDA), Van de Camp
(CDA), Tuinstra (CDA), Netelenbos (PvdA),
Versnel-Schmitz (D66), Witteveen-Hevinga
(PvdA), Huibers (CDA), Quint-Maagdenberg
(PvdA) en Sipkes (GroenLinks)
Plv. leden: Boers-Wijnberg (CDA), G.H.
Terpstra (CDA), Reitsma (CDA), Akkerman
(PvdA). Kamp (VVD), Schutte (GPV), Dees
(VVD), Korthals (VVD), Van der Hoeven
(CDA). Buurmeijer (PvdA), Ter Veer (D66),
Van Gijzel (PvdA), Huys (PvdA), Vermeend
(PvdA), Deetman (CDA). Lansink (CDA),
Roosen-van Pelt (CDA), Beijlen-Geerts
(PvdA), Groenman (D66), Leerling (RPF),
Van Dijk (CDA), J.H. van den Berg (PvdA) en
Willems (GroenLinks).

1. Inleiding

De leden van de CDA-fractie hadden met instemming kennis genomen
van het feit dat ook bij de implementatie van de richtlijn nr. 92/51/EEG,
die een aanvulling vormt op richtlijn 89/48/EEG, gekozen is voor een
Algemene Wet. Op deze manier kan inderdaad het beste worden aange–
sloten bij de in een eerder stadium gekozen implementatiesystematiek.

De richtlijn en dus ook het wetsvoorstel is van toepassing op de
toegang tot die gereglementeerde beroepen waarvoor bij of krachtens
wet een kortere opteiding dan wel een opleiding van een lager niveau
wordt vereist dan bij de eerste algemene erkenningsregeling. Daar gold
een opleidingsduur van drie jaar of meer en een niveau van hoger
onderwijs. In de Nederlandse situatie betreft de richtlijn de onderwijs–
vormen vanaf het basisonderwijs tot en met het kort hoger onderwijs.
Hoe is deze situatie in de andere lidstaten, zo vroegen de leden van de
CDA-fractie. De aan het woord zijnde leden vroegen in dit verband ook
naar de positie van het HAVO in vergelijking met het vernieuwd
secundair onderwijs in België. Tevens vroegen zij op welke wijze met de
speciale positie van het voortgezet speciaal onderwijs rekening wordt
gehouden.

De leden van de fractie van de PvdA hadden met belangstelling kennis
genomen van het wetsvoorstel Algemene wet erkenning EG-beroepsop–
leidingen. Zij hadden waardering voor de snelheid waarmee de regering
dit wetsvoorstel bij de Kamer heeft ingediend na de vaststelling van het
gemeenschappelijk EG-standpunt in 1992. Zij wensten dat dit
wetsvoorstel nog tijdens deze kabinetsperiode afgehandeld wordt.
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De leden van de fractie van de PvdA konden instemmen met het
voorliggend
wetsvoorstel. Zij hadden desalniettemin nog enkele vragen en opmer–
kingen.

De leden van de VVD-fractie konden instemmen met de strekking van
het voorliggende wetsvoorstel. Zij achtten de voorliggende voorstellen
een logisch vervolg op de eerder bij de Tweede Karner ingediende
voorstellen op het gebied van de wederzijdse erkenning van hoger onder–
wijsopleidingen. Zij vroegen zich af of na deze twee wetsvoorstellen nog
andere voorstellen van deze aard strekkende tot wettelijke verankering
van EG-richtlijnen zijn te verwachten.

Zij onderschreven de beginselen waarvan moet worden uitgegaan bij
erkenning van (beroeps)opleidingen.

Waar het gaat om de realisatie van mobiliteit van beroepsbeoefenaars
die over een nationale kwalificatie beschikken vroegen de leden van de
VVD-fractie zich af of er gegevens bestaan omtrent de bestaande
mobiliteit zonder dat sprake is van wederzijdse erkenning. Kunnen die zo
mogelijk worden overgelegd?

Over de richtlijn 92/51 is blijkens de memorie van toelichting ongeveer
drie jaar onderhandeld. Hoewel de hier aan het woord zijnde leden uit de
toelichting zich wel een globaal beeld konden vormen van de oorzaken
van dit langdurig onderhandelingsproces wilden zij toch graag preciezer
worden geïnformeerd over de achtergronden van deze lange duur.

De leden van de fractie van Groen Links hadden met belangstelling
kennis genomen van voorliggend wetsvoorstel.

De ruimte voor EG-onderdanen om zich in een gereglementeerd
beroep in Nederland te vestigen werd met voorliggend wetsvoorstel in de
ogen van deze leden vergroot. Zij zagen dat als een gunstige ontwik–
keling. Uitgaan van onderling vertrouwen over het niveau van de
beroepsopleidingen achtten zij daarbij een goede gedachte, daar andere
mogelijke uitgangspunten een omvangrijk circus van bureaucratisering in
gang zou zetten, hetgeen het doel niet zou dienen.

2. Kenmerken

a/b
In de richtlijn wordt uitgegaan van verschillende niveaus, te weten:
- diploma
- certificaat
- bekwaamheidsattest
- algemene opleiding.
Voor de eerste twee wordt uitgegaan van een zwaar toegangsregime.

Voor de laatste twee wordt uitgegaan van een vereenvoudigd mecha–
nisme. Het was de leden van de CDA-fractie niet geheel duidelijk op
welke wijze erop wordt toegezien dat er voldoende harmonisatie in deze
twee benaderingswijzen ontstaat. Een nadere toelichting op dit punt
werd dan ook noodzakelijk geacht.

In de richtlijn wordt expliciet gesproken over kort hoger onderwijs.
Hoewel in het verleden wel stemmen zijn opgegaan om ook in Nederland
tot korter durende hogeronderwijsopleidingen te komen en zelfs wette–
lijke barrières voorzover die bestonden zijn weggenomen is er van de
creatie van dergelijke opleidingen in de praktijk voorzover de leden van
de WD-fractie bekend niet veel terecht gekomen. Is deze informatie
juist, zo wilden deze leden weten. Bestaan er bij de regering, mede gelet
op de totstandkoming van de onderhavige richtlijn en gelet op de inter–
nationale context, plannen om kort hogeronderwijs op grotere schaal te
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bevorderen, zo wilden de leden van de WD-fractie weten. Kan
bovendien worden vermeld in welke landen van de gemeenschap wel
korte hogeronderwijsopleidingen bestaan en in welke mate deze hun
complement vinden in bestaande (mbo)opleidingen in ons land?

Ook wilden zij weten of het zogenaamde bekwaamheidsattest in
Nederland enige feitelijke betekenis heeft gegeven aan de staat van ons
beroepsonderwijs.

c
De leden van de WD-fractie stonden vooralsnog gereserveerd

tegenover het vangnet dat is gecreëerd in de zin van een algemene
opleiding die een migrant moet hebben gevolgd. Uit de tekst van de
memorie van toelichting blijkt niet of deze opleiding met succes moet
zijn afgerond of dat ook sprake kan zijn van een onvoltooide opleiding.
Zijn in het laatste geval de mazen van het vangnet niet wat erg ruim, zo
vroegen zij zich af. Welke aanvullende eisen mogen aan migranten die in
deze laatste categorie vallen worden gesteld teneinde te bewaken dat
het principe van het vrij verkeer van personen binnen de gemeenschap
niet leidt tot ongewenste situaties?

d
De richtlijn geeft een aantal doorstroommogelijkheden aan tussen de

verschillende niveaus binnen de richtlijn en tussen het diploma-niveau
van deze richtlijn en het niveau van richtlijn 89/48/EEG. De leden van de
CDA-fractie vroegen of op deze manier niet sprake zal zijn van een
ongewenst verdringingseffect («wie het meerdere mag, mag ook het
mindere») enerzijds en van onvoldoende kwaliteitswaarborgen ander–
zijds. Immers, de vraag doet zich voor of, als er sprake is van wezenlijk
verschillende eisen voor een beroep binnen de verschillende lidstaten,
wel gesproken kan worden van hetzelfde beroep, ook al is dan de
naamgeving van dat beroep hetzelfde.

e
De leden van de WD-fractie konden instemmen met de geboden

mogelijkheid van de doorstroming (passerelle). Hoe werkt dit principe uit
naar de individuele persoon die van deze mogelijkheid gebruik wenst te
maken? Komen hier de nodige bureaucratische regelingen bij kijken of
kan een en ander automatisch plaatsvinden?

9
Nieuw in deze richtlijn in vergelijking met richtlijn 89/48/EEG is het

begrip gereglementeerde opleiding. Met de minister waren de leden van
de CDA-fractie van mening dat hier een mogelijkheid ligt om de positie
van het mbo op diploma-niveau veilig te stellen. Uit de memorie van
toelichting blijkt niet of er door de Nederlandse regering op dit punt al
stappen zijn gezet. Bijlage D van de richtlijn die over dit onderwerp
handelt is nog niet ingevuld. In artikel 3 van de richtlijn is alleen een
verwijzing naar de nog in te vullen bijlage D opgenomen. Ook blijkt niet
of het verzoek tot vermelding in bijlage B zonder meer wordt gehono–
reerd, of door andere lidstaten tegen een dergelijk verzoek beroep kan
worden aangetekend, en wat daar dan de eventuele consequenties van
zijn. De leden van de CDA-fractie wensten uitdrukkelijk te worclen
geïnformeerd over de stand van zaken op dit punt. Tevens stelden zij de
vraag of het wel terecht is om het gehele leerlingwezen te laten vallen
onder het begrip diploma.

De leden van de WD-fractie wilden vervolgens stilstaan bij het
gestelde op pagina 5 onderaan en 6 van de memorie van toelichting.
Hier wordt nadat melding is gemaakt van de introductie van een nieuw
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begrip «gereglementeerde opleiding» een onderscheid aangebracht
tussen landen die de toelating tot dan wel de uitoefening van een beroep
afhankelijk stellen van het bezit van een nationale kwalificatie en landen
die de kwahteit van de beroepsuitoefening voldoende vinden gewaar
borgd door de opzet en het niveau van de beroepsopleidingen.
Nederland zou tot de laatste categorie landen behoren De hier aan het
woord zijnde leden vonden deze passage niet duidelijk. In ons land wordt
met inachtneming van het niveau van de beroepsopleidingen toch ook
duidelijk betekenis toegekend aan een kwalificatie zijnde bijvoorbeeld
een mbo-diploma of wordt hier iets anders bedoeld? Zij wilden deze
passage graag verduidelijkt en toegelicht zien voor wat betreft de situatie
in de lidstaten van de gemeenschap. Ook wilden zij weten of dit onder–
scheid als zodanig een complicerende factor vormt voor de mobiliteit van
beroepsbeoefenaren. Wat is dan eigenlijk een gereglementeerde
opleiding ter onderscheiding van ons huidige opleidingsstelsel?

h
In het verlengde hiervan wilden zij, toegespitst op de Nederlandse

situatie, graag toegelicht zien of de op zichzelf plausibele onderscheiding
tussen diploma en certificaat voor ons enige reële betekenis heeft. Ten
aanzien van de omschrijving van het begrip diploma wilden zij graag
verduidelijkt zien wat precies wordt bedoeld met de zinsnede «Als
uitgangspunt van deze omschrijving is een in de noordelijke lidstaten
minder gebruikelijke opleidingsroute voor het beroepsonderwijs als
voorbeeld genomen». Welke route wordt bedoeld en wat is het verschil
met de in Nederland gebruikelijke route

i
Het verbaasde de leden van de PvdA-fractie dat slechts het Verenigd

Koninkrijk gebruik had gemaakt van de opname in bijlage D, althans
volgens de stand van zaken omstreeks de samenstelling van dit
wetsontwerp. Van welke lidstaten kan dit nog verwacht worden? Waarom
zijn niet reeds nu alle geregiementeerde opleidingen zoals die in
Nederland bestaan erin opgenomen? Wanneer zal deze opname plaats–
vinden?

De passage onder i in de memorie van toelichting vonden de leden van
de WD-fractie zeer ingewikkeld. Wat wordt hier nu precies gezegd? Kan
een en ander zonder kriskras naar wetsartikelen te verwijzen worden
toegelicht? Anders gezegd: wat is de exacte betekenis van de bijlagen?

3. Financiële gevolgen

De leden van de CDA-fractie hadden kennis genomen van de in de
memorie van toelichting gemaakte opmerking over de financiële
gevolgen. De regering geeft hier aan dat het wetsvoorstel niet zal leiden
tot een belangrijke uitbreiding van de kosten. Mag hieruit worden
afgeleid dat er wel sprake is van een, om in de terminologie van de
regering te blijven, onbelangrijke uitbreiding van de kosten? Kan de
regering bij benadering de hoogte hiervan aangeven?

De leden van de PvdA-fractie vroegen de regering een nadere
toelichting te geven op haar standpunt dat het wetsvoorstel niet leidt tot
een belangrijke uitbreiding van kosten.
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HOOFDSTUK II. REIKWIJDTE RICHTLIJN EN WET

Deze richtlijn opent, in aanvulling op de richtlijn 89/48/EEG, de
mogelijkheid voor elke beoefenaar van welk gereglementeerd beroep dan
ook om in de gehele EG zijn/haar beroep uit te oefenen. Tevens zal de
richtlijn ook van toepassing zijn op onderdanen van de EVA-landen zodra
het EER-verdrag van kracht is geworden en de richtlijn onder de werking
van het EER-verdrag is gebracht. Geldt dit ook voor de hierboven
genoemde richtlijn en de overige specifieke richtlijnen en de overgangs–
richtlijnen, zo vroegen de leden van de CDA-fractie.

Hoewel de leden van de PvdA fractie zich realiseerden dat het
volgende buiten de reikwijdte van het nu voorliggende wetsontwerp valt,
wilden zij toch van de regering weten welke mogelijkheden er zijn om
ook EG-ingezetenen onder deze - eventueel te wijzigen - richtlijn te laten
vallen.

Voorts drongen zij erop aan dat ook in mondiaal verband gewerkt
wordt aan erkenning van diploma's. Ontwikkelen de Raad van Europa, de
Unesco en de ILO ook op het terrein van beroepsopleidingen initiatieven?

In hoofdstuk II van de memorie van toelichting wordt gesproken over
beperkingen van de reikwijdte van de richtlijn. De onderhavige richtlijn
wordt onder andere beperkt door richtlijnen die betrekking hebben «op
de invoering van de erkenning van technische capaciteiten... die op in
een andere lidstaat opgedane ervaring berusten.»

De leden van de WD-fractie vroegen zich af hoe de uitleg van het
begrip «technische capaciteiten» zich verhoudt tot de toepassing van het
zogeheten «bekwaamheidsattest».

Kunnen van mogelijke toepassingen van deze specifieke beperking van
de reikwijdte van de onderhavige richtlijn enige concrete voorbeelden
worden gegeven?

Over de reikwijdte van voorliggend wetsvoorstel hadden de leden van
de fractie van Groen Links enkele vragen. Op pagina 9 van de memorie
van toelichting wordt aangegeven dat de richtlijn alleen van toepassing is
op EG-onderdanen, en daarmee op personen die in het bezit zijn van een
nationaliteit van één der lidstaten van de Europese Gemeenschap. De
hier aan het woord zijnde leden vroegen de regering waarom er ook bij
voorliggend wetsvoorstel niet voor is gekozen de reikwijdte van de wet
breder te doen zijn dan die van de richtlijn. Immers niet valt in te zien dat
een persoon uit een derde land die een opleiding heeft genoten in een
EG-lidstaat, minder geschikt zou zijn het betreffende beroep in
Nederland uit te oefenen als een EG-onderdaan die dezelfde opleidmg
heeft genoten. Wat zouden de gevolgen zijn als het wetsvoorstel in
bovenstaande zin zou worden uitgebreid?

Overigens vroegen de hier aan het woord zijnde leden de regering
wanneer deze verwacht dat de richtlijn ook van toepassing zal zijn op
onderdanen van de EVA-landen. Is voor een dergelijke uitbreiding te
zijner tijd wetswijziging nodig?

HOOFDSTUK III. TOELATING

1. Aanvullende eisen

In de memorie van toelichting wordt gesteld dat de bevoegde instantie
van de ontvangende lidstaat nadere regels voor de aanpassingsstage en
de beoordeling daarvan vaststelt. Welke criteria/normen zullen worden
gehanteerd bij het vaststellen van de regels zowel in Nederland als in de
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andere lidstaten, zo vroegen de leden van de CDA fractie.
Oe aan het woord zijnde leden meenden een onrechtvaardigheid in de

onderhavige richtlijn te bespeuren t.a.v. onder andere (jonge) Neder–
landse migranten die naar een andere lidstaat willen emigreren waar een
sterke regulering bestaat ten aanzien van de toegang of de uitoefening
van een beroep. Voorwaarde is immers dat men tijdens de voorafgaande
10 jaren tenminste 2 jaar voltijds of deeltijds het desbetreffende beroep
heeft uitgeoefend. Vervolgens kan het ontvangende land nadere regels
stellen. Afhankelijk van de te stellen regels werpt deze constructie
belemmeringen op voor die migranten die onderwijs hebben genoten in
het «produit-fini» systeem waaronder ook Nederlandse migranten. Deelt
de regering deze zorg? Hoe denkt de regering dit probleem op te lossen?

De regering stelt dat het aan de bevoegde autoriteit is om een migrant
met een buitenlands onderwijsgetuigschrift zonder meer toe te laten ook
als er sprake is van wezenlijke verschillen of van een kortere opleiding.
De leden van de WD-fractie gingen ervan uit dat hier een recht van de
bevoegde autoriteit bedoeld wordt en niet een plicht. Zagen zij dit juist?
Hoe zal Nederland terzake optreden, zo wilden zij weten.

De richtlijn en het wetsvoorstel openen de mogelijkheid om het keuze–
recht van de migrant tussen een aanpassingsstage of een proeve van
bekwaamheid uit te sluiten. Onderaan pagina 12 van de memorie van
toelichting wordt hiertoe een bepaalde procedure voorgesteld. De leden
van de WD-fractie wilden graag vernemen of de Nederlandse regering
van de bevoegdheid gebruik zal maken om dit keuzerecht te beperken?

Kan hieromtrent nadere informatie worden verstrekt?

2. Informatievoorziening

Een belangrijke voorwaarde voor de uitvoerbaarheid wordt gevormd
door een adequate informatievoorziening. De leden van de CDA-fractie
wensten nader te worden geïnformeerd over de wijze waarop en de
termijn waarbinnen het streven om de benodigde informatie over de
desbetreffende EG– en Nederlandse opleidingen en beroepen volledig in
een databestand op te nemen, gerealiseerd zal zijn. Tevens vroegen deze
leden naar de wijze waarop dit bestand toegankelijk zal worden gemaakt.

De leden van de PvdA-fractie vroegen naar de stand van zaken met
betrekking tot het informatienetwerk? Welke instantie (of instanties
worden) wordt hiermee belast?

De aan het woord zijnde leden stelden vast dat de regering van mening
is dat deze richtlijn een goede mogelijkheid biedt om een start te maken
met het realiseren van een grotere mate van inzichtelijkheid in oplei–
dingen en beroepen. Zij deelden deze mening. Zij vroegen nadere infor–
matie over de opzet van systemen waarmee in zowel nationaal als inter–
nationaal verband initiatieven worden ontwikkeld. Deze leden vonden de
totstandkoming van een (inter)nationaal databestand belangrijk. Wat is
relatie met de eventueel op te richten European Council for Vocational
Qualifications? Is er al zicht op de resultaten van de haalbaarheidsstudie
terzake?

ARTIKELEN

Artikel 6

De leden van de CDA-fractie hadden moeite met artikel 6, tweede lid,
waardoor de Minister van Onderwijs en Wetenschappen gemachtigd
wordt om wijzigingen die in de hier bedoelde richtlijnen worden aange–
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bracht ambtshalve aan te brengen in de bijlage 3 dan wel 4.
De aan het woord zijnde leden wilden in voorkomende gevallen vooraf

hieromtrent worden geïnformeerd.

Artikel 7

De leden van de CDA-fractie hadden grote zorg over de uitvoer–
baarheid van een gereglementeerd beroep als de Nederlandse taal niet
wordt beheerst. Zij gaven de regering in overweging om met name voor
die beroepen waarbinnen aspecten van veiligheid en communicatie met
mensen (b.v. gezondheidszorg) centraal staan eisen te stellen met
betrekking tot de beheersing van de Nederlandse taal.

Artikel 8

De bovengenoemde leden wilden eveneens vooraf worden geïnfor–
meerd over de aanwijzing van bevoegde autoriteiten (artikel 8, tweede
lid) en de aanwijzing van de beroepen waarvoor het keuzerecht voor de
migrant tussen aanpassingsstage en proeve van bekwaamheid wordt
uitgesloten (artikel 13, derde lid).

De voorzitter van de Commissie,
Van Leijenhorst

De griffier van de Commissie,
Roovers
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